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توجه به صنايع کوچک و متوسط
 اولويت دولت دوازدهم

مديرعام��ل س��ازمان صناي��ع کوچک و 
شهرک هاي صنعتي گفت: امروزه صنايع 
کوچک و متوسط در اولويت کاري دولت 
قرار دارد و با توجه به وضعيت فعلي براي 
نج��ات اقتصاد کش��ور بايد اي��ن صنايع 
کوچک و متوسط را مورد توجه قرار دهيم. 

ب��ه گزارش ش��اتا صادق نجفي با بي��ان اينکه 92 درصد از واحدهاي 
توليدي فعال، صنايع کوچک هس��تند افزود: خوش��بختانه در برنامه 
بودج��ه 97 امکان��ات خوبي را از جمله مش��وق هاي اقتصادي و غيره 
براي اين صنايع کوچک و متوسط در نظر گرفته ايم. نجفي افزود: ما 
مشکلاتي در کشور داريم اما هنر اين است که با توجه به مزيت هاي 
موجود کارهاي بزرگي انجام دهيم. مديرعامل سازمان صنايع کوچک 
و شهرک هاي صنعتي گفت: پول مشکل اول توليد در کشور نيست 
زيرا با فکر، ايده، اس��تراتژي و غيره مي توان مش��کلات را حل کرد، 
بخشي از مشکلات توليد در کشور مربوط به مسائل دروني است، ما 
قصد داريم تا 4 س��ال آينده 31 هزارو 500 واحد توليدي را با فرمول 
تامين مالي، بازس��ازي و ايجاد بازار، به چرخه توليد بازگردانيم. وي 
افزود: واحدهاي توليد بايد به لوکوموتيوي تبديل شوند که واحدهاي 
کوچک را مي کشند، به اين ترتيب ما بايد با ايجاد شرکت هاي بازاريابي 
صناي��ع کوچ��ک را به صناي��ع مادر مرتبط کنيم. نجفي افزود: ما بايد 
در دو موض��وع تح��ول ايج��اد کنيم، يکي مديريت جهادي و ديگري 
تامين مالي است، بايد در شرايط موجود با تمام توان در کنار توليد و 

توليدکنندگان مان باشيم.

راه اندازي يک واحد صنعتي
 چقدر سرمايه  مي خواهد؟

برآوردهاي وزارت صنعت حاکي از اين است که در 9 ماهه امسال متوسط 
س��رمايه مورد نياز براي راه اندازي يک واحد صنعتي حدود 5 ميليارد 
تومان بوده است. به گزارش ايرنا برآوردهاي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکي از آن است که در 9 ماهه امسال متوسط سرمايه گذاري 
براي راه اندازي يک واحد صنعتي در کشور حدود 4ميليارد و 90 ميليون 
تومان بوده اس��ت. بررس��ي آمارهاي وزارت صنعت، در 9 ماهه امسال 
چهار هزار و 158 فقره پروانه بهره برداري صنعتي با سرمايه گذاري به 
ميزان 207 هزار و 398.4 ميليارد ريال و اش��تغال 68 هزار و 171 نفر 
صادر شد. اين آمار در هم سنجي با پارسال 6.7 درصد در تعداد، 25.8 
درصد در س��رمايه گذاري و 19.2 درصد در اش��تغال رش��د داشته است. 
از اي��ن تع��داد پروان��ه بهره برداري صادره، 2 هزار و 327 فقره آن پروانه 
بهره برداري ايجادي و هزار و 831 فقره آن پروانه بهره برداري توسعه اي 
است. بر اساس اين گزارش، پروانه بهره برداري ايجادي براي راه اندازي 
واحدهاي جديد صنعتي صادر مي شود و پروانه بهره برداري توسعه اي 

به توسعه واحدهاي فعال صنعتي اختصاص دارد.

تدابير دولت
 براي کاهش قيمت موتورسيکلت هاي برقي

عضو کميسيون قضايي و حقوقي مجلس 
گفت: نوسازي ناوگان حمل و نقل جاده اي 
مي تواند قدم بس��يار خوبي براي کاهش 
آلودگي هوا باشد؛ چراکه امروز فرسودگي 
ناوگان حمل و نقل جاده اي تاثير مخربي 
در آلودگي هوا دارد. حس��ين رضازاده در 

گفتگ��و ب��ا خبر خودرو اظهار داش��ت: ب��ا توجه به اينکه يک از اهداف 
مشترک دولت و مجلس نوسازي ناوگان حمل و نقل عمومي و جاده اي 
اس��ت؛ لذا بايد زيرس��اخت هاي لازم جهت نوسازي فراهم باشد. وي 
گف��ت: البته براي نوس��ازي ناوگان حم��ل و نقل عمومي و جاده اي و 
کاه��ش آلودگ��ي ه��وا بايد يک س��ري هماهنگي هايي بين دولت و 
مجلس انجام گيرد. وي با اش��اره به افزايش آلودگي هوا و تعطيلي 
برخ��ي ادارات و م��دارس گف��ت: در حال حاض��ر آلودگي هوا به يک 
معظل تبديل شده است؛ لذا لازم است يک برنامه ريزي انجام گيرد 
و دولت و مجلس طبق همين برنامه پيش روند تا به نتيجه مطلوب 
برسند. اين نماينده مجلس گفت: به نظر مي رسد برنامه هايي براي 
ورود موتورس��يکلت هاي برقي در س��طح شهر وجود دارد و اين طرح 
قطعا جايگزين خوبي براي موتورسيکلت هاي کاربراتوري است. وي 
تصريح کرد: در حال حاضر قيمت تمام شده موتورسيکلت هاي برقي 
حداقل 7 ميليون تومان اس��ت؛ لذا بايد مس��ئولين تدابيري در جهت 

کاهش قيمت اين نوع موتورسيکلت ها بيانديشند.

سايپا قطعه سازان ايراني را حمايت مي کند
رئيس هيئت مديره گروه رايزکو از همکاري مناسب و مطلوب گروه 
خودروسازي سايپا با شرکت هاي توليدکننده قطعات خودرو خبر داد 
و گفت: جس��ارت و ابتکار مديريت ارش��د گروه س��ايپا در تأمين مالي 
قطعه س��ازان، موجب اميدواري آنها به آينده ش��ده اس��ت. حميدرضا 
صمدي در گفتگو با خبر خودرو، به وعده مديرعامل گروه خودروسازي 
سايپا درخصوص پرداخت طلب مالي قطعه سازان اشاره و اظهار داشت: 
مديرعامل سايپا در يک اقدام مبتکرانه و شجاعانه توانست با همکاري 
بانک ها، بخش هايي از مطالبات قطعه سازان را پرداخت نمايد که اين 
اقدام، زمينه ادامه فعاليت اين شرکت ها را فراهم آورد. وي افزود: گروه 
خودروس��ازي س��ايپا در همکاري هاي خود با قطعه سازان، حمايت از 
توليدکنندگان داخلي را به عنوان يک اولويت در دس��تورکار قرار داده 
که اين امر در رويه جديد اين ش��رکت به خوبي مش��اهده مي ش��ود. 
صمدي خاطرنشان کرد: سايپا در چند ماه اخير رويکردي متفاوت از 
گذشته از خود نشان داده و توانسته در فرايند همکاري با قطعه سازان، 
اعتمادس��ازي مناس��بي انجام دهد و اين ش��رکت ها را نسبت به آينده 
همکاري ها اميدوار کند. وي با بيان اينکه گروه سايپا به خوبي صنايع 
توليدکننده داخلي را مورد حمايت قرار داده، تأکيد کرد: سايپا با نگرش 
مناسب در زمينه صنايع داخلي، قطعه سازان ايراني را به عنوان شرکاي 
راهبردي خود به خارجي ها ترجيح داده و زمينه افزايش ظرفيت توليد 

داخل را فراهم کرده است.

افت ۴۶ درصدي سرمايه گذاري خارجي
حجم کل سرمايه گذاري خارجي در بخش صنعت، معدن و تجارت تا 
پايان پاييز امسال معادل 2.7 ميليارد دلار بوده که در قياس با رقم پنج 
ميليارد دلاري مدت مش��ابه س��ال قبل با افت 46 درصدي روبرو ش��ده 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، وضعيت طرح هاي صنعتي، معدني و تجاري 
مصوب در هيات سرمايه گذاري خارجي به گونه اي است که تعداد اين 
طرح ها تا پايان آذرماه  سال جاري 58 مورد بوده که در قياس با 52 طرح  
مصوب در مدت مشابه سال گذشته با رشد 11.5 درصدي همراه شده 
است. اما حجم کل سرمايه گذاري خارجي در طرح هاي صنعتي، معدني 
و تجاري طي 9 ماهه سال جاري معادل 2.7 ميليارد دلار بوده که نسبت 
به پنج ميليارد دلار سرمايه گذاري خارجي صورت گرفته در مدت مشابه 
سال قبل، با کاهش 46 درصدي روبرو شده است. براساس اين گزارش، 
احداث چرخه کامل پنل فتوولتائيک با حجم سرمايه گذاري 720 هزار و 
865 دلاري، استخراج و بهره برداري از معدن شاه سليمان علي با حجم 
سرمايه گذاري 466 هزار و 155 دلاري، توليد خودروي سواري با حجم 
سرمايه گذاري 232 هزار و 551 دلاري و عرضه انواع کالا و خدمات در 
فروشگاه هاي مجازي با حجم سرمايه گذاري 102 هزار و 56 دلاري از 
جمله مهم ترين طرح هاي صنعتي، معدني و تجاري مصوب در هيات 

سرمايه گذاري خارجي طي 9 ماهه سال جاري است.

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: در روزهايي که به نظر مي رس��د 
تولي��د در کش��ور چندان وضعيت مس��اعدي ن��دارد، صحبت از 
برنامه ريزي براي بهبود و رونق صادرات تبديل به يکي از مهمترين 
صحبت هاي مس��ئولان دولت دوازدهم شده است. مدت هاست 
که کارشناس��ان از لزوم توليد صادرات محور در کش��ور صحبت 
مي کنند. با اين حال موانع زيادي در مسير رونق توليد طي سال هاي 
گذش��ته وجود داش��ته است. براي حضور در بازارهاي بين المللي 
بازاريابي، کيفيت محصولات و رقابت پذيري توليدات حرف اول 
را مي زند، موضوعاتي که به نظر مي رسد هنوز وجود دارند و البته 
با حمايت هاي دولت مي توان به رفع آنها اميدوار بود. طي ماه هاي 
گذشته صحبت هاي مختلفي از سوي مسئولان سازمان توسعه 
تجارت و ديگر بخش هاي مربوط به حوزه صادرات مطرح شده 
که نشان دهنده اراده جدي دولت دوازدهم براي بهبود وضعيت 
صادرات در کشور است. طي ماه هاي گذشته اعلام شده که براي 
سال آينده قرار است تا مشوق هاي صادراتي که براي مدتي خبري 
از آنها نبود، مجددا داير ش��وند. همچنين صحبت هاي متفاوتي 
درباره کاهش نرخ س��ود تس��هيلات ارزي براي صادرکنندگان 
ش��نيده مي شود؛ صحبت هايي که سرانجام سيدکمال سيدعلي، 
مديرعام��ل صن��دوق ضمان��ت صادرات آن را تاييد کرده و خبر از 

تقليل اين نرخ سود به حدود 3.5 درصد مي دهد.
تاثير کاهش نرخ سود تسهيلات ارزي بر صادرات ���

موضوع کاهش نرخ س��ود تس��هيلات ارزي يکي از وعده هايي 
بود که از مدت ها قبل توس��ط مس��ئولان مربوط به حوزه تجارت 
در کش��ور مطرح مي ش��ود. س��رانجام اين صحبت ها با اعلام 
مديرعامل صندوق ضمانت از صادرات که نرخ س��ود تس��هيلات 
ارزي صادرکنندگان به 3.5 درصد کاهش پيدا کرده، عملي شد. 
اين اقدام اما با استقبال فعالان حوزه تجارت و بخش خصوصي 
همراه ش��ده است. محمد لاهوتي، رئيس کنفدراسيون صادرات 
در گفتگو با خبرنگار »تجارت« با بيان اينکه کاهش نرخ س��ود 
تسهيلات بر قيمت تمام شده تاثيرگذار خواهد بود، تصريح کرد: 
يکي از معضلات اصلي توليد که گريبان صادرات را نيز مي گيرد 
بحث قيمت تمام شده است که از سه عامل نرخ ارز، حمل و نقل 

و نرخ سود تسهيلات تاثير مي پذيرد، با اين حساب هر اقدامي که 
براي رفع هرکدام از مش��کل ها صورت بگيرد، در عمل مي تواند 
موجب بهبود وضعيت صادرکنندگان در کشور شود. با اين نگاه 
مي توان به تصميم گرفته شده براي کاهش نرخ سود تسهيلات 
ارزي براي صادرات اميدوار بود. اين عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني در ادامه با اش��اره به مش��کلات ايجاد شده براي فعالان 
اقتصادي با نوسانات ارزي که طي هفته هاي گذشته اتفاق افتاد، 
خاطرنشان کرد: در پنج سال گذشته به طور تقريبي نرخ ارز ثابت 
بوده اما در هفته هاي گذشته رشد هيجاني داشته است. اين وضع، 
مطلوب صادرکنندگان نيست؛ زيرا ماندگاري اين نرخ ها در هاله اي 
از ابه��ام ق��رار دارد. از ط��رف ديگر در حالت افزايش هيجاني نرخ 
ارز، صادرکنندگان نمي توانند براي آينده برنامه ريزي کنند و اين 

معضلي براي صادرات است.

لاهوتي در بخش ديگري از صحبت هاي خودش در رابطه با تاثير 
نرخ سود تسهيلات بر قيمت تمام شده کالاي توليدي و ميزان 
صادرات، گفت: اگر اين منابع در اسرع وقت به صورت جاري در 
اختي��ار صادرکنندگان قرار گيرد، صادرکنندگان نيز مي توانند در 
بحث قيمت تمام ش��ده کالاها با يکديگر و همتايان خود رقابت 
کنند و يا ماندگاري خودر را حفظ کنند. اين فعال اقتصادي در پايان 
صحبت هاي خود با اشاره به اراده اي که دولت براي رونق وضعيت 
صادرات از خود نش��ان داده، خاطرنش��ان کرد: دولت هاي يازدهم 
و دوازدهم در همين ماه هاي گذشته بارها درباره رونق وضعيت 
صادرات در کش��ور صحبت کرده و برنامه هايي را نيز داش��ته و تا 
حدودي توانسته اند اجرايي کنند. در اين ميان به اعتقاد من اينکه 
مجددا موضوع مشوق هاي صادراتي نيز مطرح شده و در دستور کار 
قرار گرفته و پيش بيني هايي نيز براي سال آينده در بودجه صورت 

گرفته مي تواند به کمک فعالان حوزه تجارت بيايد.
درصد کاهش سود تسهيلات ارزي صادراتي به ���٣.٥

مديرعام��ل صن��دوق ضمان��ت صادرات ايران گفت: نرخ س��ود 
تس��هيلات ارزي صادرکنندگان به 3.5 درصد تقليل پيدا کرده 
است. به گزارش مهر به نقل از صندوق ضمانت صادرات ايران، 
سيدکمال سيدعلي با اشاره به تراز مثبت صادراتي کشور و لزوم 
توسعه صادرات غيرنفتي گفت: سال 80 حدود 3.5 ميليارد دلار 
صادرات داشتيم و امسال آمار صادرات ما بالاتر از 45 ميليارد دلار 
و از سال گذشته هم بيشتر خواهد شد و بايد بيشتر روي صادرات 
غيرنفتي کار کرد. وي افزود بايد به ابزار صادرات، زيرساخت ها و 
امکاناتي که در کشور وجود دارد توجه شود چراکه صادرات؛ موتور 
محرکه اقتصاد کلان اس��ت و بدون آن نمي توان اش��تغال ايجاد 
کرد و از رکود خارج ش��د. مديرعامل صندوق توس��عه ملي افزود: 
درخصوص صادرات بايد ديد دنيا چکار کرده است. بعد از جنگ 
جهاني شاهد شکل گيري موسسه هاي بيمه اعتباري دنيا بوده ايم 
به نحوي که تا امروز 103 کش��ور در دنيا موسس��ه بيمه اعتباري 
ايجاد کرده اند. وي افزود: دولت امروز زيرساخت هاي صادرات را در 
کشور ايجاد کرده و علاوه بر افزايش سرمايه صندوق؛ کاهش نرخ 
کارمزد تا 70 درصد صورت گرفته تا جايي که بيمه نامه ها 9 برابر 
شده است. وي با اشاره به کاهش نرخ سود تسهيلات بانکي به 
صادرکنندگان افزود: در دولت نرخ سود تسهيلات صادرکنندگان 
به 3.5 درصد ارزي تقليل پيدا کرده اس��ت و اين خود حمايت از 
صادرکنندگان بش��مار مي رود. س��يدعلي گفت: فرهنگ بيمه اي 
بايد بنحوي گسترش پيدا کند که صادرکننده با بيمه صادراتي کار 
کند. اين صندوق هم اکنون 99 درصد ارزش کالاي صادراتي را 
تضمين مي کند. وي با اشاره به ديگر خدماتي که صندوق ضمانت 
صادرات ايران ارائه مي دهد عنوان کرد: امروز براس��اس اس��م و 
مشخصات خريداران اطلاعات کامل مشتري ترنول مالي و... در 
اختيار صادرکننده قرار مي گيرد و سقف اعتباري را نيز مشخص 
مي کنيم تا اگر بدون اسناد وصولي صادرات صورت مي گيرد اين 
اقدام در چهارچوب س��قف اعتباري خريداران خارجي و پوش��ش 

بيمه اي صندوق صادرات صورت گيرد.
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مشکلاتقطعهسازانباافزايشتعرفهوارداتضرورتتکيهبرتوانمنديهايداخليبرايپيشرفتطرحروسيهوعربستانبرايتصاحببازارعراق
رئي��س اتاق بازرگاني اي��ران و عراق با 
اش��اره به طرح هاي اقتصادي روس��يه و 
عربستان براي گرفتن بازار عراق گفت: 
نمي توانيم اين بازار را مجاني حفظ کنيم. 
يحيي آل اسحاق گفت: ظرفيت تجاري 

عراق بس��يار زياد اس��ت و براي ايران امکان مبادلات تجاري با 
اي��ن کش��ور ت��ا 20 ميليارد دلار وج��ود دارد. رئيس اتاق ايران و 
عراق افزود: البته براي دستيابي به چنين رقمي بايد همخواني، 
هماهنگي، تدبير و اولويت بندي داشته باشيم. وي با بيان اينکه 
با امن شدن شرايط اين کشور حضور رقباي تجاري ايران در بازار 
عراق بيش��تر مي ش��ود، گفت: رقباي تجاري ايران براي گرفتن 
پروژه هاي فني و مهندس��ي از عراق به دنبال دادن کمک هاي 

مالي به عراق هستند.

رحي��م زارع، ناي��ب رئيس کميس��يون 
حماي��ت از توليد ملي گف��ت: متوليان 
توانمندي ه��اي  از  باي��د  صنع��ت 
توليدکنن��دگان داخلي اس��تفاده کنند. 
نايب رئيس کميسيون حمايت از توليد 

ملي مجلس گفت: دستگاه ها، وزارتخانه ها و متولي صنعت بايد 
از توانمندي هاي توليدکنندگان داخلي آگاه باشند و از آن استفاده 
کنن��د. وي اف��زود: بخش خصوصي م��ا بايد خود را تقويت کند 
زيرا در عصر ابررقابت هس��تيم. اين نماينده مجلس دهم، نبود 
ضمانت عملکرد و راحتي واردات را از علل تمايل به استفاده از 
محص��ولات واردات��ي بيان و اضافه کرد: در برخي کالاها مانند 
توربين، مبدل، شيرآلات، الکتروموتور واردات انجام شده است 

در حالي که توان توليد داخلي آنها وجود دارد.

ناي��ب رئيس انجمن تخصصي صنايع 
همگن قطعه س��ازي مي گويد: افزايش 
يکب��اره تعرف��ه واردات م��واد اولي��ه 
قطعه سازان مسائل و مشکلاتي را براي 
قطعه س��ازان داخلي ايجاد کرده که به 

دنبال راهکاري در اين ارتباط هس��تيم. احمدرضا رعنايي اظهار 
داشت: البته در اين زمينه راهکارهايي پيشنهاد شده تا مشکلات 
تامين مواد اوليه مورد نياز واحدهاي قطعه سازي برطرف شود. اين 
فعال صنعت قطعه سازي با اشاره به اينکه تعرفه برخي از مواد اوليه 
مورد نياز در واحدهاي قطعه سازي 5 درصد بوده، افزود: هم اکنون 
اين رقم به 20 درصد افزايش يافته بنابراين در اين راستا شرايطي 
به صورت موقت براي تامين مواد مورد نياز قطعه سازان در نظر 

گرفته شده تا مشکل تامين هزينه واحدها کاهش يابد.

دبي��ر انجمن توليدکنن��دگان فولاد ايران گفت: وقتي 
قيمت ه��اي داخلي ف��ولاد از نرخ هاي جهاني پايين تر 
است و ظرفيت خالي در کارخانه ها داريم، کاهش تعرفه 

اثري بر قيمت فولاد نمي گذارد.
 به گزارش ايرنا سيدرسول خليفه سلطاني افزود: دولت 
به دنبال کنترل قيمت ها در بازار است اما درباره فولاد 
بايد توجه داش��ت مبناي قيمت در همه کش��ورها، اعم 
از توليدکننده و صادرکننده و واردکننده، بهاي جهاني 
اس��ت. به گفته وي، براي نخس��تين بار در ايران قيمت 
ف��ولاد پايين ت��ر از نرخ جهاني آن ش��ده اس��ت. خليفه 
سلطاني اضافه کرد: ظرفيت توليد فولاد کشور به 32 
ميليون تن رس��يده اس��ت و تا پايان امس��ال پيش بيني 
مي شود توليد فولاد ايران از مرز 20 ميليون تن بگذرد. 
به گفته وي، در بيش��تر محصولات فولاد کش��ور بيش 
از نياز داخلي توليد خواهيم داش��ت که مازاد آن صادر 
مي ش��ود و انتظار مي رود تا پايان امس��ال به صادرات 
هش��ت ميلي��ون تن��ي در زنجيره فولاد برس��يم. دبير 

انجم��ن توليدکنن��دگان فولاد گفت: ايران پايين ترين 
تعرفه واردات فولاد را ميان کشورهاي فولادساز دنيا 
دارد ک��ه اين مس��اله يک تهديد ج��دي براي صنعت 
فولاد کش��ور محس��وب مي شود. به گفته وي، چنانچه 
تعرفه ه��اي ت��ازه دولت آمريکا، براي واردات فولاد به 
اين کشور تصويب و اجرا شود، سرازير شدن صادرات 
فولاد چين به کشورهايي با تعرفه پايين مثل ايران را 

مشاهده خواهيم کرد. 

کاهش تعرفه واردات، فولاد را ارزان نمي کند
مش��اور وزير و معاون صادرات کالا و خدمات س��ازمان 
توس��عه تجارت ايران گفت: در 11ماه امسال صادرات 
غيرنفتي کشور با 5 درصد رشد نسبت به سال گذشته 
از م��رز 41 ميلي��ارد دلار عبورکرده اس��ت. محمدرضا 
مورودي افزود: س��ال آينده س��الي بس��يار مهم است و 
مشوق هاي صادراتي جز برنامه هاي انجام شده است 
و بودجه خوبي در اين زمينه در نظر گرفته شده که در 
صورت تحقق آينده درخشاني دراين حوزه وجود دارد. 
به گزارش ايلنا، وي خاطرنشان کرد: يکي از برنامه هاي 
اصلي اين معاونت حمايت ازتوسعه صادرات است و در 
س��ال جاري در بخش هاي پتروشيمي و فلزات از جمله 
ف��ولاد صادرات خوبي صورت گرفته و درس��ال آينده 
يکي از پروژوه هاي مهم صادراتي طرح هاي خاوياري 
است که در دستور کار قرار گرفته است. وي بيان کرد: 
توسعه صادرات غيرنفتي با توجه به سرمايه گذاري هاي 
انجام ش��ده ضروري اس��ت. در س��اير بخش ها نيز که 
قابلي��ت رقابت��ي دارند مثل خدمات فناوري اطلاعات، 

گردشگري و صنايع غذايي بايد سرمايه گذاري صورت 
گيرد. معاون صادرات کالا و خدمات س��ازمان توس��عه 
تج��ارت اي��ران گف��ت: تحقق رش��د 21.7 درصدي 
صادرات دربرنامه شش��م، نيازمند تامين س��رمايه به 
ميزان 65 ميليارد دلار اس��ت که درطول برنامه شش��م 
مع��ادل 325 ميلي��ارد دلار برآورد مي ش��ود. مورودي 
افزود: اکنون 500 ش��رکت اول صادراتي ايران بيش 

از 84 درصد کل صادرات غيرنفتي را برعهده دارند.

رشد ٥ درصدي صادرات غيرنفتي در سال۹۶

نوسازي خودروهاي سنگين نيازمند 11.2 ميليارد دلار فاينانس 

مع��اون وزي��ر صنعت، معدن و تجارت گف��ت: امروز مهمترين 
موضوع در اجراي پروژه بزرگ نوسازي ناوگان خودروي سنگين 
کشور، تعيين تکليف فاينانس مورد نياز آن به ميزان 11 ميليارد 
و 200 ميليون دلار است که شرکاي خارجي خودروسازان ايراني 
آماده تامين آن ظرف سه سال هستند. منصور معظمي در گفتگو 
با ايرنا افزود: ايده رئيس جمهوري درخصوص نوسازي ناوگان 
حمل و نقل س��نگين کش��ور مي تواند به رونق قابل توجهي در 
اقتصاد کشور منجر شود. به گفته اين مقام مسئول، 202 هزار 
و 500 دستگاه خودروي سنگين فرسوده مطابق اين مگاپروژه 

قرار است طي سه سال نوسازي و جايگزين شود؛ به اين منظور 
پس از دستور رئيس جمهوري ستادي در سازمان ايدرو تشکيل 
و مس��ئوليت اجراي اين پروژه بزرگ به ايدرو س��پرده ش��د. وي 
خاطرنش��ان کرد: با برنامه ريزي ايدرو و تقس��يم بندي کارها، 
سهميه اي براي خودروسازان براساس توان آنها مشخص شد 
که بر همين اساس مذاکره با شرکاي خارجي خود را در دستور 

کار قرار داده اند.
معظمي ادامه داد: با دس��تور رئيس جمهوري و موافقت وزارت 
نف��ت، مقرر ش��ده منابع مالي م��ورد نياز اين مگاپروژه از طريق 
ش��رکت ملي نفت ايران و بر اس��اس ماده 12 قانون رفع موانع 
توليد رقابت پذير تامين شود. رئيس هيات عامل ايدرو با اشاره 
به رشد بالاي صنعت خودروسازي سنگين کشور و اشتغالزايي 
با اجرايي شدن اين پروژه، يادآوري کرد: صرفه جويي در مصرف 
س��وخت به ميزان روزانه دس��تکم 9 ميليون ليتر، ديگر هدف 
مهم اين پروژه اس��ت که مزاياي زيس��ت محيطي براي شهرها 

بويژه کلانش��هرها به دنبال خواهد داش��ت. وي گفت: اجرايي 
شدن موفقيت آميز اين مگاپروژه در گرو کار جمعي و همکاري 
و هماهنگي وزارتخانه هاي کش��ور، راه و شهرس��ازي، نفت و 
صنعت، معدن و تجارت است و اميدواريم تا پايان هفته جاري 
بتوانيم موضوع فاينانس را با بانک مرکزي نهايي کنيم. معاون 
وزي��ر صنع��ت، معدن و تجارت بيان داش��ت: رئيس کل بانک 
مرکزي در نشس��ت اخير با رئيس جمهوري، براي تامين منابع 
ارزي و ريالي اين پروژه اعلام آمادگي کرده و اکنون منابع ريالي 
170 هزار ميليارد ريالي آن آماده شده است. به گفته معظمي، 
رئيس جمهوري بر نهايي ش��دن همکاري با ش��رکاي خارجي 
خودروسازان تا پايان سال جاري و گشايش اعتبار اسنادي )ال.

سي( براي تحقق پروژه تا پايان سال تاکيد دارد، هرچند کاري 
سخت و دشوار است. رئيس هيات عامل ايدرو درخصوص ابراز 
نگراني کاميون داران و صاحبان خودروهاي سنگين فرسوده از 
بالا بودن مبالغ اقساط بانکي اين پروژه و رکود نسبي حاکم بر 

بازار حمل و نقل، خاطرنش��ان کرد: تس��هيلات بسيار خوبي در 
اين پروژه از سوي دولت در نظر گرفته شده است، به طوري که 
فقط 20 درصد قيمت خودرو به صورت نقدي از سوي متقاضي 
پرداخت مي شود، 30 درصد قيمت آن تسهيلات بانکي خواهد 
بود و نيم ديگر باقي مانده قيمت از س��وي دولت تامين خواهد 
شد. وي بيان داشت: وزارت راه و شهرسازي نيز طرحي را در اين 
خصوص آماده کرده و در آن به اعداد و ارقامي رسيده که نشان 
مي دهد رانندگان و متقاضيان خودروهاي س��نگين دغدغه اي 
بابت پرداخت اقس��اط تس��هيلات نخواهند داشت. معاون وزير 
صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به برگزاري 9 جلس��ه طولاني 
در اين زمينه در 2 هفته اخير، خاطرنشان کرد: در آينده نزديک 
و بوي��ژه پس از گش��ايش اعتباري اس��نادي م��ورد نياز پروژه، 
اطلاع رساني هاي دقيق تري در اين خصوص خواهيم داشت و 
به طور قطع استقبال بيشتري را از سوي رانندگان و متقاضيان 

شاهد خواهيم بود.

شهرک صنايع دريايي در جنوب کشور ساخته مي شود
در صنعت دريايي به نقشه راه درستي براي شناسايي مشکلات 
موج��ود و عوام��ل عقب ماندگي نياز داريم تا متناس��ب با آن راه 
حل هايي بيانديش��يم. به گزارش ش��اتا، محمد شريعتمداري در 
نشس��ت ش��وراي عالي صنايع دريايي افزود: براي حل مش��کل 
باي��د راه حل ه��اي منطقي و قابل عم��ل اجرايي را خلق کنيم و 
متناسب با آن پيش برويم. شريعتمداري تصريح کرد: در صنعت 
دري��ا عق��ب مانديم و اين عقب ماندگي تاريخي را هم اکنون که 
همه ارکان در اختيار است بايد جبران کنيم. وي با اشاره به عدم 
استفاده از دريا در توسعه کشور و نبود توسعه دريا محور در کشور 
افزود: بايد از ظرفيت دانش��گاه ها، مراکز مهم، مراکز س��اخت و 
توليد، دولت و مراکز مهم دريايي اس��تفاده کنيم. وزير صنعت، 
معدن و تجارت بيان کرد: بايد س��هم بيش��تري از کيک بزرگ 
خدمات دنيا را در اختيار بگيريم و اين در حالي است که علي رغم 
تحريم ها و فشارآمريکا بازار دنيا در حال باز شدن به روي ماست. 
ش��ريعتمداري گفت: بايد به دنبال شناس��ايي عواملي باشيم که 
اجازه پيشرفت در اين صنعت را نداد و در اين زمينه نياز به برنامه 

راهبردي در جهت برداشتن معضلات توسعه صنايع دريايي در 
ايران هستيم. وي از رييس جمهور به عنوان رييس شوراي عالي 
صنايع دريايي درخواست کرد در تامين منابع مالي شناورسازي 
در کش��ور مس��اعدت کند و گفت: صندوق ذخيره ارزي مي تواند 
بخشي از منابعش را بدين منظور اختصاص دهد. وزير صنعت، 
معدن و تجارت تصريح کرد: 2500 شناور در بوشهر هست که 
بايد به شناورهاي امروزي تبديل شوند که حمل بار به صرفه باشد 
و بازار کار وسيعي را بوجود  مي آورد و يکي از مسايل مهم در اين 
زمينه تامين مالي و فاينانس است. شريعتمداري ادامه داد: بايد 
به علل و عوامل عقب ماندگي در اين صنعت بپردازيم و تا جايي 
که ممکن است اين عوامل را کمرنگ کنيم و فشار هم بياوريم و 
از همه مسؤولين بخواهيم که در حل مشکل قدم بردارند و اگر 
سازندگان براي حل مشکلات پيش روي اين صنعت پيش قدم 
شوند ما نيز حمايت کنيم و بهانه اي نداشته باشيم و اين صنعت را 
حرکت دهيم. وي ياد آورشد: صنايع دريايي عام است و مهمترين 
تمدن ها در کنار آبها به وجود آمدند و جاي تعجب اس��ت که از 

خرمشهر تا گواتر مجموعه عظيمي در دسترس ما و خالي از سکنه 
و بدون امکانات اس��ت. وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره با 
ممنوعيت واردات شناور زير 100 هزار تن به کشور گفت: کلنگ 
ساخت شهرک صنايع دريايي در سفر رييس جمهور در جنوب به 
زمين زده مي شود و بايد زيرساخت هايي به وجود بيايد و اراده اي 
براي حل مش��کلات بر س��ر راه وجود داشته باشد. شريعتمداري 
تصوير آينده را نوميدانه و مايوس کننده ندانس��ت و گفت: قرار 
ما اين است که شعار »ما  مي توانيم« را به منصه ظهور بگذاريم 
و به سمت حل مشکلات حرکت کنيم. کشور به لطف الهي در 
زمينه هاي مختلف تواناست، بايد اين توانايي ها بکار کرفته شود. 
وي کش��ور را داراي ذخاير ارزش��مندي از نيروي انساني دانست 
و تصريح کرد: چهارمين توليدکننده مهندس جهان هس��تيم و 
به عنوان نمونه کلوني ايرانيان آمريکا پردانش ترين کلوني يک 
کشور خارجي در آن کشور است. وزير صنعت، معدن و تجارت 
ب��ا بي��ان اينکه نگاه توس��عه دريامحور م��ورد تاکيد مقام معظم 
رهبري اس��ت، اضافه کرد: مس��يرهايي را پشت سر گذاشتيم اما 

بايد سرعت خود را بيشتر کنيم. برنامه راهبردي صنايع دريايي 
در افق 1404 را داريم که پايه بسيار خوبي براي ادامه مسير است. 
شريعتمداري تصريح کرد: در اين کميته برنامه زمان بندي شده، 
هدف گذاري شده، عملياتي، منظم و قابل سنجشي در طول 12 
ماه 97 براي توسعه صنايع دريايي تدوين و تا پايان فروردين ماه 
س��ال آتي ابلاغ ش��ود  و صندوق توس��عه صنايع دريايي در زمينه 
تامين مالي کلان اين برنامه همکاري کند. وي در پايان گفت: تا 
پايان فروردين ماه سند اصلاحيه قانون، برنامه عملياتي يکساله 
سال 97 در بخش هاي مختلف براي توسعه صنايع دريايي بايد 

تهيه و تنظيم شود.


